
آینده نگری خیلی نس�بی نس�بت به عملکرد آینده این 
دفتر که به فرمایش ش�ما به صورت ش�به حزب هم حتی 
دارد عم�ل می کن�د و جریان نفوذ در آن ه�م دیگر برای 
تمامی جناح ها آش�کار شده و بعضاً در گفته های شان هم 
به آن عمل می کنند، داشته باشیم، آینده این دفتر چگونه 

خواهد شد؟
خوشبختانه در درون خود متن دانشجويی و در انجمن های 
وابسته به دفتر تحكيم، يك حركت بازگشت به محور اصلی آغاز 
شده، يك نوع آگاهی و حضور نسبت به حقيقت وضعيت و اصل 

واقعيت پيدا شده.
  این مرهون چیست؟

اصولا هر تحرّكی كه در اين هفت، هش��ت س��اله در محيط 
دانشجويی ايجاد شد، اساسا مرهون هدايت ها و تأكيدات رهبری 
اس��ت. اين را هيچ كس نمی تواند كتمان كند، چون ايشان تنها 
كسی بود كه محكم ايستاد كه دانشجو بايد در صحنه های سياسی 
باشد و بايد فعال هم باشد. تشويق كردند، حمايت كردند، حتی 
از بسياری از خطاهای كاملا آشكار و واضح آنها بزرگوارانه چشم 
پوش��ی كردند، پذيرفتند، حمايت كردند. البته به هر حال در آن 
جريان عمومی كه ما اسمش را جناح دوم خرداد می گذاريم، در 
آنه��ا هم به هر حال عناصر اصولگرايی هس��تند كه در تعاملات 
جناحی و حزبی و كس��ب قدرت تا ح��دی حاضرند اصول را فدا 
كنن��د، ديگر از اين مرحله بالاتر نمی رون��د. به هرحال آنها هم 
الآن دارن��د يك عكس العمل هايی نش��ان می دهند كه آن هم 
بی تأثير نيس��ت، اما به هرحال دانشجو از آنجايی كه جوان است 
و پاك و آرمانخواه است، خلاصه متوجه نفاق خواهد شد و آن را 
پس خواهد زد، هميشه همينطور بوده است. اين حركت نفوذی 
نفاق چون در درون خودش يك تناقض اساسی دارد، نمی تواند 

ادامه بدهد.
خلاصه از يك طرف می خواهد از عنوان انجمن اسلامی كه 
دارای اعتبار دينی و اعتبار انقلاب اسلامی است استفاده بكند، از 
طرف ديگر می خواهد زير آب همه اينها را بزند. اين را نمی تواند 
ادامه بدهد، چون اين تناقض معنايی يك جا بايد حل بشود. من 
فك��ر می كنم اي��ن عناصر نفوذی به هرحال بايد اين اس��م را از 
روی خودشان بردارند. اسم خودشان را بگذارند و اين طور خواهد 
ش��د. به هرحال بايد اين نهاد مق��دس را تحويل صاحبان اصلی 

اول بدهند.
  به هرحال الآن ما مدعی هس�تیم ک�ه جریان نهضت 
آزادی پیوند محسوسی دارد با تحکیم. آیا نباید خودشان 

بیایند شفاف بگویند؟
من خودم بيشتر دوست دارم كه ما از موضع فكری طبقه بندی 
كنيم. عناصر ليبرال بی قيدی كه اعتقادی به هيچ يك از مبانی 
ملی و دينی ندارند، برخلاف آنچه كه اس��م خودش��ان را ملی و 
مذهبی می گذارند، حتی به مبانی ملی ما اعتقاد ندارند، چون به 
هرحال مبانی ملی ما اين است كه عزيزباشيم در دنيا. چرا ما بايد 
تيول امريكا باشيم؟ چرا بايد تابع سياست های جهانی باشيم؟ ما 
پاي��ه گذار تمدن بوديم در دنيا، امروز چرا نتوانيم در صحنه های 
سياسی اقتصادی حرف بالا را بزنيم؟ چرا وقتی دشمن به ما حمله 
می كند، نرويم دفاع كنيم؟ خب اينها كه دروغ می گويند ملی. 
خب، مذهبی هم ك��ه هركس مذهب خودش را خودش تعيين 
بكند، مثلاً اعتياد رواج پيدا كند بگوييم اشكال ندارد، فساد رواج 
پيدا كند بگوييم اشكال ندارد، تفسير شما اين است كه اين فساد 
اس��ت، من نمی دانم. اگر هركس دين خودش را خودش تفسير 
كن��د، چه چيزی ازدين باقی می مان��د؟ اين موجب ديكتاتوری 
است. وقتی شما دين را اين جوری نصفش بكنيد، در واقع داريد 
زمينه های ديكتاتوری را مهيا می كنيد، اين نمی تواند ادامه بدهد.

  آیا این موضوع حل خواهد شد؟
من فكر می كنم كه حركت عمومی دانشجويی ما نمی تواند 
اين جريان نفاق را با جريان زبونی در مقابل غربی ها و خودباختگی 
را برای دراز مدت تحمل بكند. در گذش��ته هم همين طور بود. 
از متن حركت دانش��جويی، حركت خودباوری و اتكاي به نفس 
جوشيد و بسيار من اميدوارم كه اين رويكرد مبارك اتفاق بيفتد. 

نشانه هايش را ما داريم، می بينيم.

 هم قسم شديم 
 در برابرمدعي العموم 
به وظيفه مان عمل كنيم

 گفت وگو با دكتر كامران باقري لنکراني  
درباره جريان هاي دانشجويي شیراز

لنكراني  چهره  نام آشنا و موفقي است كه در دولت نهم عهده دار مسئوليت وزارت بهداشت بود. او سال هاي 
دانشجويي خود را در شيراز سپري كرد و نقشي كليدي در شكل گيري جامعه اسلامي دانشجويان داشت. 
خاطرات او از فعاليت هاي دانشجويي در آن دوران  تصوير روشني را فراروي نسل سوم انقلاب قرار مي دهد. 
لنكراني  گاه از گذشته مي گويد و گاه از امروز . او مي كوشد تا ضمن مرور تجربه ها گريزي به شرايط كنوني 
تشكل هاي دانشجويي بزند و به عنوان يك فرد صاحبنظر و باتجربه، دلسوزانه نكاتي را نيز درخصوص وضعيت 
حاضر تذكر دهد. بيان او دل چسب است و خواندني، خصوصاً براي كساني كه  دستي در فعاليت دانشجويي دارند.

  در چه سالي وارد دانشگاه شدید و فضاي 
سیاسي را چگونه مي دیدید؟

مدرس��ه اي ك��ه در آن تحصي��ل مي كردي��م، 
دبيرستاني بود وابسته به دانشگاه شيراز، به همين 
دليل ارتباطمان با دانش��گاه از همان سال ورود به 

دبيرس��تان، يعني مهر س��ال 57 وجود داشت. در 
س��ال 58 مديريت دبيرس��تان در اختيار برادراني 
كه دانش��جويان دوره هاي تكميلي دانشگاه شيراز 
بودند، ق��رار گرفت و طبيعتاً اين ارتباط نزديك تر 
شد. مثلًا يادم مي آيد در ارديبهشت ماه 59، يعني 

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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سال شروع انقلاب فرهنگي، وقتي قرار شد محيط 
دانشگاه را از تشكل هاي فتنه ساز معاند پاكسازي 
كنند، براي پاكسازي دانشكده مهندسي، نيرو كم 
آمد و ما از دبيرس��تان همراه با تعدادي از برادران 
حركت كرديم و به برادران مؤمني كه اين وظيفه 
را در دانشكده فني برعهده داشتند، كمك كرديم 
و به اين شأن در بس��ياري از صحنه هاي دانشگاه 

حضور داشتيم.
در س��ال ۶1 در اولي��ن كنكور بع��د از انقلاب 
فرهنگي ش��ركت كرديم كه ب��ه لحاظ فرماني كه 
ام��ام در بازنگري در گزينش ها دادند، اعلام نتايج 
مدتي طول كش��يد و ما عملًا از فروردين ۶2 وارد 

دانشگاه شديم.
فض��اي فروردي��ن ۶2 فضاي خاص��ي بود و ما 
شاهد تحولات چشمگيري در عرصه جنگ بوديم. 
بعد از يكي دو سال اول كه جبهه هاي جنگ نوعاً 
فق��ط در مواضع تدافعي بودن��د، براي اولين بار در 
فروردي��ن ۶1 با عمليات بزرگ فتح المبين، فضاي 
جبهه ها از حالت تدافعي صِرف به فضاي تهاجمي 
بزرگي تبديل ش��ده ب��ود، البته پي��ش از آن هم 
عمليات هاي كوچك تر ديگري مثل شكست حصر 
آب��ادان و عمليات هاي طريق القدس انجام ش��ده 
بودن��د، ولي بزرگ ترين عمليات، فتح المبين بود و 
فض��اي منور دفاع مقدس بر محيط دانش��گاه هم 

سايه افكند. 
انق��لاب فرهنگي ش��روع ش��ده و تمايل براي 
آش��نايي با مباحث دين��ي و معن��وي و توجه به 
آرمان هاي انقلاب اسلامي خيلي زياد شده بود. در 
چنين ش��رايطي كه شايد ديگر به آن كيفيت رخ 
ندهد،  ما توفيق پيدا كرديم وارد دانشگاه بشويم.  
در آن موقع در دانش��گاه ش��يراز جريان هايي 
به نام س��تاد دانش��جويان مس��لمان و س��ازمان 
دانش��جويان مس��لمان فعالي��ت داش��تند. عمده 
فعاليت س��تاد دانشجويان مس��لمان در دانشكده 
ادبيات و دانش��كده علوم و عمده فعاليت  سازمان 
دانشجويان مسلمان در دانشكده فني و تا حدودي 
دانش��كده پزشكي بود. همزمان با انقلاب فرهنگي 
و اتفاقات��ي كه پيش آمده بودند، اين دو جريان با 
هم ادغام ش��ده بودند. ما از سابق با هر دو جريان 
در موضوعات مختلف، از جمله در قضيه بني صدر 

بحث هايي داشتيم. 
در س��ال 59، مسئوليت س��ازمان دانشجويان 
ب��ا آقاي محس��ن كديور بود كه دانش��جوي دوره 
مهندس��ي ب��ود، او در س��ال 59 ج��زو مدافعين 
سرس��خت بني صدر ب��ود و ما  كه هنوز دانش��جو 
نش��ده بوديم و دانش آموز بوديم، به عنوان منتقد 
در جلس��ات اينها شركت و س��ؤال مي كرديم كه 
شما چرا اين قدر از بني صدر طرفداري مي كنيد؟ 
اينها مش��كلات زيادي با ش��هيد بهشتي داشتند، 
ليك��ن بعد از واقعه 7 تي��ر ۶0 و موضع گيري هاي 
صريح حضرت امام، مواضعش��ان را اصلاح كردند، 

ولي باز هم قرائت خاصي از مسائل داشتند.
اين دو تشكل با هم ادغام شدند و نهايتاً انجمن 
اس��لامي دانشجويان دانشگاه شيراز به وجود آمد. 
م��ا با آن پي��ش زمينه اي كه از آنه��ا در ذهنمان 
داش��تيم، نس��بت به اين تش��كل مقداري نگراني 
داش��تيم و چندان  علاقه مند نبوديم كه خودمان 

را در اختيار آنها بگذاريم.
 از آن ط��رف ه��م برخ��ي ك��ه اف��كار بنده و 
دوس��تان را مي ش��ناختند، نگران بودند كه اگر ما 

وارد چنين تشكلي بش��ويم، بالاخره ممكن است 
نتوانيم با همديگر كن��ار بياييم و لذا خطي را كه 
آنها مي خواهند،  دنبال نكنيم و در نتيجه، عملًا نه 
ما فضاي حض��ور در آن انجمن را پيدا كرديم، نه 

آنها به ما اجازه دادند كه حضور پيدا كنيم.
  درباره مباحث اختلافي بیشتر توضیح مي 

دهید؟
آن روزه��ا يكي از مباحث مورد اختلاف، بحث 
قان��ون كار ب��ود و تقريباً دو دي��دگاه در مورد آن 
ش��كل گرفته بود. عده اي معتقد بودند كه ما بايد 
قانون كار را بر اساس تفكر و مصلحت نظام تدوين 
كنيم. عده اي اعتقاد داشتند كه ما بايد قانون كار 
را هم بر اس��اس ش��رع مقدس و احكام فقهي مان 
تدوين كنيم. اين دو تا بحث بسيار سنگين بودند 
و ش��ايد يكي از دلاي��ل كناره گي��ري آقاي دكتر 
توكلي كه آن موقع وزير كار بودند ،  همين تفاوت 

ديدگاه در بحث تدوين قانون كار بود.
اين موضوع در محيط دانشگاهي يكي از مباحث 
روز و چالش��ي بود و مث��لًا براي اينكه تكليف يك 
نفر را تعيين كنند كه اين آدم اين طرفي اس��ت يا 
آن طرفي، يكي از شاقول ها اين بود كه مي گفتند 
نظرت در باره قانون كار چه هس��ت؟  اين مباحث 
تقريباً در نيمه دوم س��ال ۶1 خيلي اوج گرفتند و 
آن موقعي كه ما وارد دانشگاه شديم، غير از فضاي 
جنگ كه فضاي غالب بود، شايد يكي از مهم ترين 
مباحث روز اجتماعي كه محل چالش بود، همين 

بحث قانون كار بود.
م��وارد اختلاف اين دو نوع تفكر خيلي س��ريع 
در دانش��گاه روشن ش��د. يك تفكر اعتقاد داشت 
ما براي حل مش��كلات كشور و تصميم گيري ها و 
تحليل هاي سياسي بايد بر اساس مصلحت انديشي 
خودمان و آنچه كه مي فهميم، عمل كنيم. تعبيري 
ك��ه برخي از اين آقايان داش��تند ك��ه ما مجتهد 

سياسي هستيم و روحانيون، مجتهد ديني.
 از اي��ن طرف هم گ��روه ديگري اعتقادش��ان 
بر اين ب��ود كه ما در هر كاري باي��د مبنايمان را 
عم��ل به تكليف قرار بدهي��م و تكليف را هم بايد 
با مبان��ي و قوانين فقه��ي و رهنمودهاي امام كه 
پرچمدار انقلاب اس��لامي و ولي فقيه ما هستند، 

تنظيم كنيم.
اي��ن دو تفك��ر در عرصه ه��ا و مناس��بت هاي 
مختل��ف در محيط دانش��گاه ب��ا همديگر چالش 
داشتند و تفاوت نظراتشان آشكار بود. البته قدرت 
اصلي دس��ت تفك��ر اول بود و عملًا تا س��ال ها به 
تفك��ر مقابل، حتي اجازه حض��ور در اركان پيش 
پا افتاده در انجمن هاي اس��لامي دانشجويان هم 

داده نمي شد. 
ش��ورايي بود به نام ش��وراي نظ��ارت كه بايد 
كانديداه��اي انجمن اس��لامي را تأييد مي كرد و 
در بس��ياري از موارد، دوس��تاني ك��ه اين تفكر را 
نداش��تند، اساس��اً  توس��ط ش��وراي نظارت تأييد 
نمي ش��دند و اجازه پيدا نمي كردند كانديد بشوند. 
گاه��ي هم كه كانديداتوري آنها تأييد مي ش��د، با 
جوسازي  و تلاش هايي كه مي كردند، عملًا امكان 
رأي آوردن را به حداقل مي رس��اندند و يا حداكثر 

يكي دو نفر وارد اين تشكل مي شدند.
اين تقريباً فضاي عمومي آن روزهاي دانش��گاه 
ش��يراز بود. بعد هم كه از س��ال ۶۴ دانشگاه فني 
و پزش��كي از ه��م ج��دا ش��دند، اما تش��كل هاي 

دانشجويي آنها با يكديگر باقي ماندند.

  حضورت�ان در س�ازمان مجاهدین انقلاب 
اس�لامي و انش�عابات آن و تأثی�ري که روي 

فضاي دانشگاه داشت چگونه بود؟
البته ما ب��ه آن معنا عضو س��ازمان مجاهدين 
انقلاب اس��لامي محسوب نمي ش��ديم، منتهي در 
فاصله سال هاي 59 تا زمان انحلال سازمان، جزو 
مرتبطين با س��ازمان مجاهدين انقلاب اس��لامي 
بوديم. ع��ده  اي از بچه ه��اي فعال ته��ران در آن 
س��ازمان، از بچه هاي قديم ش��يراز بودند و شيراز 
يكي از جاهايي بود كه اين سازمان نسبت به ساير 
ش��هرها و مناطق، در آنجا حضور اجتماعي نسبتاً  

بيشتري داشت. 
در س��ال ۶1، تقريباً همين موضوعات از جمله 
مباحث عمده در سازمان مجاهدين انقلاب اسلامي 
بودند و منجر به اختلاف نظر در مجموعه سازمان 
ش��دند. گروهي به س��ركردگي و سخنگويي بهزاد 
نبوي و آقاي س��لامتيان به دنبال جا انداختن اين 
ط��رز تفكر بودند كه لازم نيس��ت در فعاليت هاي 
سياس��ي خودم��ان، حركتمان را بر اس��اس نظر 

نماينده امام در سازمان تنظيم كنيم.
 م��ا بايد ب��ه آنچه كه مي فهمي��م، عمل كنيم 
و نق��ش نماين��ده ام��ام در س��ازمان باي��د نقش 
اس��تطلاعي باش��د و يك مقدار ه��م كمك كند 
ك��ه اگر به وجوهاتي نياز داش��تيم، اج��ازه آن را 
بگيرد و مشكلات ش��رعي ما را حل كند،  ولي در 

موضع گيري هاي ما نقشي نداشته باشد.
برعكس اينها، گروه ديگري از دوستان، از جمله 
آقاي ذوالقدر و برخي ديگر از برادرها معتقد بودند 
كه ما در حركت تشكيلاتي مان هم نياز به حجت 
ش��رعي داريم و نماينده امام در س��ازمان، حجت 
ش��رعي ماس��ت و بايد حركت هايمان را با ايشان 

تطبيق بدهيم.
گروه س��ومي ه��م بودند كه س��عي مي كردند 
بي��ن اينها يك ن��وع اتحادي را حف��ظ كنند و از، 
از هم پاش��يدن سازمان جلوگيري كنند كه چهره 

شاخص اين گروه، شهيد بروجردي بود.
بع��د از آنكه امام در مقطع��ي فرمان دادند كه 
برادران سپاه، ديگر در تشكل هاي سياسي حضور 
نداشته باشند، برادران سپاهي رفتند و اين بيشتر 
ب��ه ضرر گروه فقاهتي س��ازمان تمام ش��د، چون 
بيشتر برادران فقاهتي،  در س��پاه مسئوليت هايي 
داش��تند و ترجيح دادند به س��پاه بروند و طبيعتاً 

اين تشكل تضعيف شد. 
آن گروه هم به ش��يطنت هاي خودش��ان ادامه 
دادند و نهايتاً اي��ن موضوع تا آنجا پيش رفت كه 
در سال ۶۴ و با نامه اي كه آقاي راستي به حضرت 
امام نوش��تند، سازمان تعطيل ش��د. اين سازماني 
كه دوباره تأسيس شد، از همان نام استفاده كرد، 
منتهي اساسنامه و مسئوليت هاي جديدي در آن 
تعريف ش��د. بسياري از اعضاي آن، همان گروهي 
بودن��د كه با نماين��ده امام در س��ازمان درگيري 

داشتند.
البته اين موضوع ريشه هاي قديمي تري داشت. 
چون در آن موقع سن ما اجازه نمي داد و با سوابق 
بسياري از اين افراد در دوران قبل از انقلاب آشنا 
نبودي��م، چن��دان اطلاعي از چند و چ��ون قضايا 
نداش��تيم، ولي بعدها در جلس��ات و مباحثي كه 
پيش آمد، مش��خص ش��د كه اين اختلاف و نقار، 
يك اختلاف و نقار قديمي اس��ت و حتي به پيش 

از انقلاب اسلامي بر مي گردد. 

در سال 59، 
مسئوليت 

سازمان 
دانشجويان با 
آقاي محسن 

كديور بود كه 
دانشجوي دوره 

مهندسي بود، 
او در سال 59 
جزو مدافعين 

سرسخت 
بني صدر 

بود و ما  كه 
هنوز دانشجو 
نشده بوديم 
و دانش آموز 

بوديم، به 
عنوان منتقد 

در جلسات اينها 
شركت و سؤال 

مي كرديم كه 
شما چرا اين 

قدر از بني صدر 
طرفداري 

مي كنيد؟ اينها 
مشكلات زيادي 
با شهيد بهشتي 
داشتند، ليكن 
بعد از واقعه 
7 تير 60 و 

موضع گيري هاي 
صريح حضرت 

امام، مواضعشان 
را اصلاح كردند، 

ولي باز هم 
قرائت خاصي از 
مسائل داشتند
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با پيش زمينه اي 
كه وجود داشت، 
با جامعه اسلامي 
دانشجويان كه 
دوستانمان در 
تهران فعال 
كرده بودند، 
مرتبط شديم 
و در سال 69 
عملًا واحدي 
را در شيراز 
راه اندازي 
كرديم كه خيلي 
مورد مخالفت 
قرار گرفت و 
حتي دو سه 
مورد برخورد 
فيزيكي پيش 
آمد و يكي دو 
نفر از برادران 
انجمن اسلامي 
را جوري كتك 
زدند كه يكي از 
آنها تا مدت ها 
جراحت هاي 
عميقي داشت 
و حضور او 
در دانشگاه 
موجب مي شد 
دانشجويان 
ببينند كه افراد 
مثلًا آزاديخواه او 
را به چه روزي 
انداخته اند و 
همين مسئله، 
جو خاصي را در 
دانشگاه ايجاد 
كرد

م��ا در آن موقع چندان در بطن 
اين مس��ائل نبوديم، چ��ون هم در 
ش��يراز بوديم، هم س��منان كم بود 
و هم پيش��ينه قب��ل از انقلاب را با 
اين گروه نداشتيم و طبيعتاً بيشتر 
يك مش��اهده گر بوديم تا كسي كه 

مي تواند نقش فعالي داشته باشد.
  در چ�ه زمان�ي از س�ازمان 
مجاهدین انقلاب خارج شدید؟

از تعطيل��ي س��ازمان در  بع��د 
شيراز، طبيعتاً ارتباط ما با سازمان 

موضوعيت نداشت.
  در م�ورد دفت�ر نمایندگ�ي 
آقاي منتظري در دانشگاه ها که 
بعداً تبدیل ب�ه دفتر نمایندگي 

رهبري در دانش�گاه ها ش�د چه توضیحاتي 
دارید؟

دانشگاه ش��يراز برخلاف بسياري از دانشگاه ها 
دو ت��ا نماين��ده آق��اي منتظ��ري داش��ت. يكي 
حضرت آي��ت الل ايماني بودند ك��ه آن موقع امام 
جمع��ه كازرون بودند و از ط��رف آقاي منتظري 
حكم داش��تند. همين طور آقاي سيد علي محمد 

دستغيب. 
ما ب��ه لحاظ فك��ري و نوع ارتباطات، نس��بت 
ب��ه جناب آقاي ايماني احس��اس قرابت و نزديكي 
و همراه��ي بيش��تري داش��تيم و طبيعتاً س��عي 
مي كرديم مس��ائلمان را با ايشان هماهنگ كنيم 
و فعاليت هاي دانش��گاهي مان را با نظارت ايش��ان 
پيش ببريم. در مقطعي به لحاظ فاصله راه، حضور 
ايشان كمرنگ تر و حضور آقاي دستغيب پررنگ تر 

بود. 
به نظ��رم آن يكجانبه نگري هايي كه پيش آمد 
و نوعي افراطي گري كه در دانش��گاه ترويج ش��د، 
باعث شد كه حتي خود مسئولين دفتر نمايندگي 
آق��اي منتظري هم تأكيد كنند ك��ه آقاي ايماني 
بايد حتماً حضور داش��ته باش��ند تا بتوانند قدري 
اين افراطي گري ها را كنترل كنند.  موضوع به اين 

شكل بود تا زمان ارتحال حضرت امام.
 بعد از ارتحال حضرت امام، مقام معظم رهبري 
در يك اقدام به نظر م��ن مبنايي، اين دفاتر را به 
عنوان نهاد نمايندگي رهبري در دانش��گاه ها ارتقا 
دادند و در دانش��گاه ش��يراز ه��م حضرت آيت الل 

ايماني را به رياست اين نهاد منصوب كردند. 
ما در آن مقطع، يعني از س��ال ۶8 تا سال 71 
با ايش��ان و دفترش��ان در دانشگاه ش��يراز و علوم 
پزش��كي همكاري تمام وقت داش��تيم، يعني هر 
ميزان ك��ه وقت تحصيلمان اجازه مي داد، در آنجا 
حضور داشتيم و فعاليت ها را از آن طريق پيگيري 
مي كرديم. فعاليت هاي ما هم خيلي متنوع بودند؛ 
يعن��ي هم بحث هاي بخش معارف بود كه به نوعي 
تلاش مي كردي��م بخش معارف را ي��ك مقداري 
فعال تر بكنيم، يادم هست يكي از كارهايي كه در 
سال هاي ۶7 و ۶8 انجام داديم، اين بود كه آمديم 
و در درس معارف، پژوهش��ي را قرار و سه نمره از 

درس معارف را به آن پژوهش اختصاص داديم. 
موضوعاتي را پيش��نهاد مي داديم و دانشجوها 
درب��اره آن موضوع��ات يا موضوعات��ي كه مدنظر 
خودش��ان بود، پژوهش مي كردند و پژوهش هاي 
خوب��ي هم در دروس��ي مث��ل انقلاب اس��لامي، 
سياس��ت هاي كلي جهان عرب، جريان شناس��ي 

جهان عرب، غرب شناس��ي و در مباحث عقيدتي 
پژوهش��ي هايي كه مرتبط ب��ا آن مباحث بودند از 
عناويني مثل ش��يطان در ق��رآن گرفته تا عناوين 
پيچيده ت��ري در رابطه با مباحث فلس��في، انجام 
شدند. گروهي از اس��اتيد معارف هم كمك و اين 
مطالب را تصحيح مي كردند. حركت بس��يار مؤثر 

و خوبي بود.
حركتي هم تحت عنوان بخش علمي آن دفتر 
آغاز ش��د كه كارهاي خوبي را، آن هم در آن فضا 
كه هنوز فعاليت علمي دانش��جويي ف��وق برنامه  
چنداني وجود نداش��ت، انجام داد و توانست تعداد 
زي��ادي را جذب كند كه برخ��ي از آنان الان جزو 
اساتيد دانشگاه ها هستند. حركت كمك كننده اي 
بود و اردوها و جلسات مختلف هم انديشي تشكيل 
شدند و تلاش كرديم هرقدر كه مي توانيم، از اين 
ظرفي��ت براي ارتقاي فرهنگ ديني در دانش��گاه 

استفاده كنيم.
  قبل از ارتحال حضرت امام و تأثیرگذاري 
دفتر نمایندگي آقاي منتظري در دانش�گاه، 

چه وضعیتي وجود داشت؟
در اين فاصله عملًا يك مقداري اين موضوع پا 
در هوا بود. من اين مطالب را يادداشت نكرده ام و 
دارم از محفوظاتم استفاده مي كنم. اين طور يادم 
هس��ت كه اين تش��كيلات در تهران يك شوراي 
مركزي داش��ت و برخي از روحانيون سرش��ناس 
ه��م در آن حضور داش��تند. اولي��ن تصميمي كه 
آن ش��وراي مركزي گرفت اين بود كه اين عنوان 
تبديل بش��ود به دفت��ر نمايندگ��ي روحانيت در 

دانشگاه ها. 
در اصل باقي ماندن آن تفاهم داشتند، منتهي 
روي عنواني كه براي آن انتخاب شده بود، اختلاف 
نظر وجود داشت؛ اين بود كه يكي دو ماهي تحت 
اي��ن عنوان فعاليت ك��رد و بعد از ارتحال حضرت 

امام، مقام معظم رهبري عنوان را ارتقا دادند.
  در م�ورد تأس�یس جامعه دانش�جویان و 

حضورتان در آن هم بفرمایید.
دوس��تان م��ا در ته��ران تقريب��اً از س��ال ۶5  
فعاليت هاي جامعه اسلامي دانشجويان را پيگيري 
 كردند. ما در آن مقطع هنوز به اين نتيجه نرسيده 
بوديم كه كلًا ارتباطمان را با انجمن اسلامي قطع 
كنيم و هنوز تلاش مي كرديم ولو ش��ده با كانديد 
ش��دن و حضور در انجمن، آن را به سمت اصلاح 
پيش ببري��م، البته فض��اي كار در اختيار ما قرار 
نمي گرفت، بلكه خيلي دقت مي كردند كه مبادا از 
دوس��تاني كه تفكراتي غير از آنها  دارند، كسي در 

اين مجموعه حضور پيدا نكند.
ب��راي ما 30، ۴0 نف��ري كه در 
ش��يراز با هم مرتبط بوديم، بسيار 
مهم ب��ود كه در اي��ام جنگ باعث 
اختلاف و نقاري نش��ويم، به همين 
خاطر حرك��ت ديگري را راه اندازي 

نكرديم. 
بعد از پاي��ان جنگ و بخصوص 
بعد از ارتحال حض��رت امام، چون 
ديديم حركت ها كاملًا واگرايانه اي، 
در جهت خلاف نظام در آنها شكل 
گرفته ان��د و ديگ��ر قضي��ه از بحث 
سليقه و قرائت هاي مختلف از نظام 
خارج  ش��ده و رگه هايي از مخالفت 
با مباني و انديشه هاي پايه اي نظام 
از جمله اس��لاميت نظام، ولايت فقيه، قرائت هاي 
خ��اص از جمهوريت نظام، مطرح ش��ده اند، همه 
اينها باعث شدند به اين نتيجه برسيم كه ديگر در 

اين چارچوب امكان ادامه فعاليت وجود ندارد.
با پيش زمين��ه اي كه وجود داش��ت، با جامعه 
اس��لامي دانش��جويان كه دوس��تانمان در تهران 
فعال كرده بودند، مرتبط ش��ديم و در س��ال ۶9 
عملًا واحدي را در ش��يراز راه ان��دازي كرديم كه 
خيل��ي مورد مخالفت قرار گرفت و حتي دو س��ه 
مورد برخ��ورد فيزيكي پيش آمد و يكي دو نفر از 
برادران انجمن اس��لامي را جوري كتك زدند كه 
يكي از آنها تا مدت ها جراحت هاي عميقي داشت 
و حضور او در دانشگاه موجب مي شد دانشجويان 
ببينند ك��ه افراد مثلًا آزاديخواه او را به چه روزي 
انداخته ان��د و همي��ن مس��ئله، جو خاص��ي را در 

دانشگاه ايجاد كرد. 
يادم هس��ت يكي از روزنامه ها در خصوص اين 
درگيري كه اين آقايان در دانشگاه شيراز به وجود 
آورده بودن��د، مقاله طنزي را تحت عنوان »كوچه 
علي چپ« نوش��ت و در آن اش��اره  ك��رد كه تفكر 
چپ گرايان��ه، به هنگامي كه منافعش ايجاب كند، 
مي تواند بسيار هم خشونت طلب بوده و رفتارهاي 

متحجرانه اي داشته باشد.
به هرحال در س��ال ۶9 آن حركت شروع شد، 
ولي به خاطر فشار انجمن اسلامي كه مديريت هاي 
دانش��گاه نوعاً با آنها همراهي مي كردند، ما خيلي 
به س��ختي و كندي توانس��تيم در دانشگاه جايي 
پيدا كنيم. تا مدت ها به ما جا نمي دادند و مجبور 
بوديم جلساتمان را خارج از دانشگاه بگيريم يا در 
خوابگاه و در اتاق بچه ها بگيريم، ولي نهايتاً بعد از 

چند سال، آن جو شكست. 
يكي از عواملي كه در شكست آن جو مؤثر بود، 
ديداري بود كه ش��وراي مركزي جامعه اس��لامي 
دانش��جويان با رئيس جمهور وقت، آقاي هاشمي 
داش��تند. اين حركت، يك نوع رس��ميتي را براي 

جامعه اسلامي دانشجويي فراهم آورد. 
مس��ئولين هم به دولت نگاه مي كردند و وقتي 
ديدن��د رئيس جمهور با اين گ��روه ملاقات كرده، 
كمي از فشارهايشان كم كردند، اما تا زماني كه ما 
دانش��جو بوديم، هميشه نسبت به جامعه اسلامي 
دانش��جويي، يك نوع بي مهري ج��دي و تعمدي 
وجود داش��ت و مثلًا اگر امكاناتي را كه در اختيار 
جامعه اس��لامي قرار مي گرفت يك حساب كنيم، 
امكاناتي كه در اختيار طرف مقابل قرار مي گرفت 
200، 300 و گاه��ي 500 و گاه��ي حتي 1000 
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بود.
  ش�ما چگون�ه اس�تاد دانش�گاه علوم 

پزشکي شیراز شدید؟
من در شهريور سال 71 در مشهد امتحان 
تخص��ص داخل��ي را دادم. واقع��اً ه��م فك��ر 
نمي كردم كه رتبه اي بياورم. درسم را خوانده 
ب��ودم و درس خواندنم هم اي��ن طور بود كه 
فكر مي كردم دارم ب��ه تكليفم عمل مي كنم. 
س��عي هم مي كردم كه در طي دوره تحصيل 
تخصصي ، درس خواندن را جدي بگيرم و اين 

طور نبود كه فقط شب امتحان بخوانم. 
خيلي عادي رفتم امتح��ان دادم. امتحانم 
ك��ه تمام ش��د، با دوس��تان در مش��هد يك 
كم��ي به خودمان مرخص��ي داديم و يك روز 
ه��م اضافه مانديم. ي��ك روز صبح با برخي از 
دوس��تان به حرم رفتيم. يكي از اساتيد ما را 
ديد و پرس��يد: »چرا ديشب نيامدي؟« گفتم: 
»مگ��ر چه خبر ب��ود؟« گفت: »اول ش��دي« 
گفتم: »نمي دانستم«. بعد متوجه شدم كه در 
امتحانات دانشنامه تخصصي، در ميان حدود 
200 نفر، رتبه اول كش��ور شده ام و اين رتبه 

درخور توجهي بود. 
رتبه اول ش��دن باعث ش��د كه بخشي كه 
در آن درس مي خوان��دم، يعني گروه داخلي 
دانش��گاه علوم پزشكي شيراز، تقاضا بدهد كه 
بن��ده دوره طرحم را در آن بخ��ش بگذرانم. 
آم��دم و در آب��ان 1371 در بخش ش��روع به 
فعاليت كردم. در آن موقع 27 ساله بودم و به 

عنوان استاديار شروع به كار كردم. 
مس��ئوليت اول م��ن در آنج��ا آم��وزش 
دستيارها بود. به فاصله يك سال بعد، رئيس 
وق��ت دانش��گاه تصميم گرفت و م��را رئيس 
بيمارس��تان نم��ازي كرد. س��ال بع��د رئيس 
دانشگاه عوض شد و رئيس جديد دانشگاه به 
من گفت شما بيا و معاون پشتيباني دانشگاه 

كه همان معاون اداري مالي است، بشو. 
در س��ال 73 معاون اداري مالي دانش��گاه 
ش��يراز شدم كه تا خرداد 75 طول كشيد. در 
خرداد 75 به لحاظ اختلاف س��ليقه اي كه با 
رئيس وقت دانشگاه داش��تم، احساس كردم 
ماندن من در آنجا ممكن است خيلي مناسب 
نباش��د و منجر به درگيري هايي بش��ود و لذا 
اس��تعفا دادم. از دي 75 تا م��رداد 8۶ مدير 

گروه داخلي در دانشگاه بودم. 
مدير گروه داخلي مثل همه مدير گروه ها، 
انتخاباتي اس��ت، يعني افراد كانديد و توسط 
ش��وراي گروه انتخاب و معرفي مي شوند. در 
همه اين سال ها تقريباً هميشه به اتفاق آرا به 
عنوان مدير گروه انتخاب مي ش��دم و براي 5 

دوره انتخاب شدم.
  در چن�د س�ال گذش�ته در بعضي از 
دانش�گاه هاي کشور تش�نجات سیاسي 
و غیرسیاس�ي چندي داشته ایم، ولي در 
دانشگاه علوم پزش�کي این تشنجات یا 
نبود یا بس�یار کم ب�ود. آیا برنامه خاصي 
براي این مس�ئله داش�تید و از سیاست 
خاص�ي پیروي کردید یا برنامه ریزي بین 

رؤساي دانشگاه ها صورت گرفته بود؟
البته نوع دانشجوهاي ما با دانشجوهاي وزارت 
علوم كمي متفاوت هست. بالاخره دانشجوهاي ما 

از نظر فضاي درسي، تعداد درس هايشان فشرده تر 
اس��ت و مباحثي ه��م كه بايد دنب��ال كنند، نوعاً 
س��نگين تر اس��ت و فرصت برخي از كارهاي فوق 

برنامه برايش��ان كمتر اس��ت. طبيعتاً اين دو 
فضا را نمي توانيم با هم مقايس��ه كنيم، چون 
ماهيتاً با يكديگر متفاوتند، ولي در طي مدتي 
كه توفيق خدمتگزاري در وزارت بهداش��ت را 
داش��تيم، يكي از مواردي را كه سعي كرديم 
دنبال كنيم، اين بود كه در دانشگاه ها توصيه 
مي كردي��م براي تصدي معاونت دانش��جويي 
كس��ي را انتخ��اب كنند ك��ه از جنس خود 

دانشجوها باشد. 
يادم هس��ت در جلس��ه اي كه با معاونين 
دانشجويي داشتم،  يكي از گروه هاي معاونين، 
بس��يار ج��وان، پر نش��اط و نزديك به س��ن 
دانش��جويي بودند و همين باعث مي ش��د كه 
اينه��ا خيلي راحت ت��ر بتوانند با دانش��جوها 

ارتباط برقرار كنند.
در دس��تورالعمل هاي وزارتي روي موضوع 
مطالبات دانشجويي تأكيدات فراواني مي شد. 
مثلًا هفته خوابگاه ها را ك��ه راه انداختيم، به 
بهانه اين هفته، بازس��ازي خوبي در بسياري 
از خوابگاه ه��اي كش��ور انجام ش��د. يا بحث 
فضاهاي ورزشي دانشجويي كه تقريباً توفيق 
پيدا كرديم با همتي كه رؤس��اي دانش��گاه ها 
ط��ي اين دوره چهارس��اله كردن��د، فضاهاي 

ورزشي دانشجويي  چندين برابر شود. 
در برخي از اس��تان ها فضاه��ا بيش از 10 
برابر شدند. متوسط كش��وري گمانم نزديك 
به سه برابر ش��د كه اقدام خوبي بود. نشست 
با دانش��جوها ج��زو برنامه هاي ج��دي ما در 
س��فرهاي اس��تاني ب��ود. در بعض��ي از اي��ن 
جلس��ات خود من توفيق داش��تم و ش��ركت 
مي ك��ردم و بخش��ي را هم كه نمي توانس��تم 
بروم، حتماً معاونين دانش��جويي و آموزش��ي 
شركت مي كردند. حضور مسئولين وزارتخانه 
در همه دانش��گاه ها كمك مي كرد كه  بيشتر 
با مطالبات دانش��جويان آش��نا بشويم و بهتر 
بتواني��م پاس��خگو باش��يم و از آن طرف هم 
بازخورد بهتري را به مس��ئولين دانش��گاه ها 

بدهيم. 
در مجم��وع تلاش��مان اي��ن ب��ود كه يك 
فضاي تعاملي را با دانشجويان داشته باشيم و 
عرصه هاي ارتقايش��ان را بيشتر كنيم. ما قبلاً  
المپياد ورزشي داش��تيم. تناوب آن را بيشتر 
كرديم و مس��ابقات تك رش��ته اي را افزايش 
دادي��م و در كنار آن، در بهمن ماه س��ال 87 
براي اولين بار المپياد و جشنواره فرهنگي را 
راه انداختيم. باز در كن��ار اينها المپياد علمي 
را ه��م راه اندازي كرديم كه اولين دوره آن در 

مرداد 88  برگزار شد. 
فضاهايي را به وجود آورديم كه دانشجويان 
بتوانند توانمندي هاي واقعي خودشان را به كار 
بگيرند و از اين حالت كه مورد س��وء استفاده 
جريانات سياسي قرار بگيرند و به عنوان پياده 
نظ��ام آنها عمل كنند، خارج بش��وند و حتي 
خودشان به طور مستقل و به عنوان يك نهاد 
در صحنه هاي مختلف اعم از علمي، فرهنگي، 

سياسي و ورزشي حاضر باشند.
  تحلیل ش�ما در م�ورد وضعیت فعلي 
جنبش دانش�جویي چیس�ت؟ حضرت آقا در 
دیداري که با دانش�جویان داشتند، بر نقش 
تأثیرگذار دانش�جویان و لزوم مشارکت آنها 

سؤال ويژه
ماجراي شكايت شما و جمعي از اساتيد دانشگاه 

علوم پزشكي عليه اكبر گنجي به خاطر سخنراني 
در دانشگاه شيراز چه بود؟

آقاي گنجي هم داستانش اين طور بود كه نواري را 
آوردند و به ما دادند كه ايشان در يكي از اردوهاي 
امام  حضرت  انديشه هاي  با  مخالفت  در  دانشجويي 
صحبت هايي كرده است. به نظرم سال 75 بود. به طور 
قطع يادم نيست. شايد هم سال 76 بود. اين نوار را 
گوش كردم و به نظرم آمد كه باب جديدي دارد باز 
مي شود و اين حرف ها مخالفت صريح با انديشه هاي 
اسم  به  كه  است  اردويي  در  هم  آن  امام،  حضرت 
اردوي انجمن اسلامي دانشجويان تشكيل شده است. 
فكر  اين  به  جدي  به طور  مرا  نگراني،  احساس  اين 
انداخت كه يك انحراف فكري جدي دارد در كشور 
شكل مي گيرد. در كشور قانوني داشتيم و داريم كه 
اگر كسي به انديشه هاي امام توهين كند، بايد از نظر 

قضايي مورد بازخواست قرار بگيرد.
جلسه اي داشتيم تحت عنوان انجمن اسلامي پزشكان. 
در آنجا موضوع را مطرح كردم. حضار جلسه كه بيش 
از 20 نفر بودند، هم قسم شدند كه اگر مدعي العموم 
به وظيفه خودش عمل نكرد، ما به وظيفه مان عمل 
شخصيت  عنوان  به  و  نوشتيم  نامه اي  مي كنيم. 
حقيقي همگي امضا كرديم كه ما از اين توهيني كه به 
انديشه هاي حضرت امام شده است، شاكي هستيم. 
آن موقع  آقاي دكتر نجابت نماينده شيراز در مجلس 
نوع  اين  به  و  داشتند  اقامت  تهران  در  و  بودند 
شكايت ها در تهران رسيدگي مي كردند، لذا ايشان به 
عنوان نماينده شكات در دادگاه شركت مي كردند و ما 
هم پيگير قضايا بوديم. اين هم يكي از جرايمي بود 

كه بعدها منجر به محكوميت آقاي گنجي شد.
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من وقتي كه 
فعاليت هاي 
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دانشجويي را در 
چند سال اخير 
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در فضاهاي فرهنگي و سیاسي تأکید کردند. 
ش�ما فضا را در حال حاضر چگونه مي بینید 
و فک�ر مي کنی�د وضعی�ت کنون�ي جنب�ش 

دانشجویي به چه شکل است؟
من وقتي كه فعاليت هاي جنبش دانشجويي را 
در چند س��ال اخير رصد مي كنم، مي توانم بگويم 
ك��ه نوعي نبوغ و تكامل كام��لًا واضحي را در اين 
جنبش مشاهده مي كنم. اين جنبش، ديگر از آن 
حالتي كه به صورت پياده نظام جريانات سياس��ي 
جامعه عمل كند و عقبه دانش��گاهي آنها باشد، به 

سمت استقلال پيش مي رود. 
اي��ن قدم مباركي اس��ت و باعث مي ش��ود كه 
خصوصي��ات ارزنده اي چون آزادانديش��ي، ش��ور 
جوان��ي و پاك ب��ودن دانش��جويان در اين عرصه 
ب��روز و ظهور بيش��تري پيدا كند. الان هم ش��ما 
ملاحظه كنيد ن��وع موضع گيري هاي جريان هاي 
دانشجويي بسيار مدبرانه تر و فاضلانه تر شده و به 
ش��كلي جدي وارد فضاي نقد جريان هاي موجود 
در جامعه شده اند و نقدهاي بسيار اساسي و جدي 
و اثرگ��ذاري را انج��ام مي دهند، ضم��ن اينكه در 
حيطه كار خودشان هم تلاش مي كنند توانمندتر 

بشوند.
البت��ه عوارض��ي را مي بينم ك��ه بعضي وقت ها 
نگران��م مي كند، ول��ي آن توانمندي قدري به من 
اطمينان مي دهد كه ان شاء الل اين عوارض هم در 
جريان جنبش دانشجويي هضم خواهند شد. هنوز 
كمابيش بعضي ها به دنبال ايجاد عقبه دانشجويي 

براي جريانات شكست خورده سياسي هستند. 
اين رون��دي كه برخ��ي از جريان هاي فتنه گر 
در چند ماه اخير ش��روع كرده اند براي تشكل هاي 
غيردانش��جويي، عضو گيري دانشجويي مي كنند، 
ق��دري نگران كنن��ده اس��ت، اما اين ج��وري كه 
مي ش��نوم اين اقدام چندان مورد اس��تقبال بدنه 
دانشجويي قرار نگرفته و همين امر نشان مي دهد 
كه دانش��جويان هوش��يارتر از آن هستند كه اين 
تغيير تاكتيك را متوجه نش��وند و نفهمند كه آنها 

مي خواهند از دانشجويان سوء استفاده كنند.
نكت��ه ديگري كه گاه��ي نگرانم مي  كند تلاش 
ب��راي تفرقه و اختلاف افكني در بين تش��كل هاي 
موجود دانش��جويي اس��ت. به وض��وح جرياناتي را 
مي بينم ك��ه مي خواهن��د جريانات دانش��جويي، 
مس��تقل نباش��ند، بلكه زير بليت آنها باشند و لذا 
تلاش مي كنند براساس سياس��ت تفرقه بينداز و 

حاكميت كن، حركت كنند. 
اين مس��ئله در بعضي جاها نگران كننده ش��ده 
بود، ولي خوش��بختانه مي بينم كه تشكل ها روي 
اين موض��وع هوش��يارتر از قبل اق��دام مي كنند. 
در همي��ن ديداري هم كه اش��اره كرديد،  يكي از 
تذكرات��ي كه رهبر معظم انقلاب اس��لامي دادند، 

همين بود كه وحدت خودتان را حفظ كنيد. 
نگذاريد تشكل هاي ش��ما دچار انشقاق شوند. 
ماهيت كار تيمي طبيعتاً اين اس��ت كه س��لايق 
مختلف وجود داش��ته باش��ند. بايد كار گروهي به 
بلوغي برس��د ك��ه قابليت هضم س��لايق مختلف 
را داش��ته باش��د و به دليل كوچك ترين اختلاف 
س��ليقه، انشعاب و چند دس��تگي و شقاق در آن 

به وجود نيايد.
موضوع نگران كننده ديگري كه گاهي ملاحظه 
مي كنم، عدم توجه به ضرورت توانمندسازي است. 
بالاخره هيچ كس بالفعل همه توانمندي هاي لازم 

را به عنوان يك نيروي فعال سياس��ي ندارد و بايد 
اين توانمندي را كسب كند، بويژه ما كه نگاهمان 
به فعاليت سياس��ي هم، از ب��اب اداي تكليف و از 

منظر نگاه ديني است. 
اين مس��ئله ايج��اب مي كند كه تش��كل هاي 
دانش��جويي در مقول��ه توانمندس��ازي دين��ي و 
اخلاقي خود، آش��نايي  ب��ا مباحث نظ��ري و نيز 
علم��ي، اطلاع از وضعيت سياس��ي جهان و وقايع 
بين الملل��ي، خودش��ان را توانمندت��ر كنن��د. اين 
كار زحمت دارد و ش��ايد جايي هم نباش��د كه به 
صورت سازماني پاسخگوي اين موضوع باشد. نهاد 
نمايندگي رهبري در دانش��گاه ها و وزارت آموزش 
عالي كش��ور يك كارهايي را دنبال مي كنند، ولي 
تا خواهندگي اين موضوع در بين خود تش��كل ها 
وجود نداشته باشد، كار به نتيجه نمي رسد. در پي 
خواهندگي هم بايد ان شاءالل دقت شود كه پاسخ 
صحيح دريافت ش��ود. بسياري از افراد هستند كه 
ظاهر زيبايي دارند، حرف هاي زيبايي مي زنند، ولي 

محتواي حرف هايشان انحرافي است. 
ب��راي اينكه اطمينان حاصل ش��ود كه خداي 
نكرده انحرافي در اين مس��ير ب��ه وجود نمي آيد، 
تشكل ها بايد س��عي كنند اين نوع برنامه هايشان 
را با جاهاي مطمئني مثل نهاد نمايندگي رهبري 
در دانش��گاه ها و جاهايي كه انسان در طول زمان 
اطمين��ان پيدا كرده كه دچار انحراف و اعوجاجي 
نيس��تند و نظراتش��ان با نظرات رهبري همسويي 
دارد، بازبيني و س��عي كنند اطلاعاتشان را از آنجا 
به دس��ت بياورند تا ان ش��اءالل در اين زمينه هم 

اختلاف و مشكلي پيش نيايد. 
يك موضوع نگران كننده ديگر هم اين است كه 
جنبش دانشجويي به معني تشكل هاي دانشجويي 
از نفوذ چن��دان بالايي در ميان همه دانش��جوها 
برخوردار نباشند. امروز بدنه دانشجويي ما به اين 
تش��كل ها يا دس��ت كم به بعضي از آنها اطمينان 
چندان��ي ندارد. دليلش هم ش��ايد اين باش��د كه 
سابقه تشكل هاي دانشجويي، بويژه در اواخر دهه 
70 و اوايل دهه 80، تبديل ش��دن به پياده  نظام 
جريانات سياس��ي كشور بوده است و همين باعث 
ش��ده كه نوعي بي اعتمادي در مورد فعاليت هاي 
تشكل هاي دانش��جويي در بدنه دانشجويي وجود 

داشته باشد. 
اي��ن اعتمادس��ازي بس��يار ض��رورت دارد ت��ا 
دانش��جوها بتوانند اعتماد كنند. از اين طرف هم 
خود تشكل ها بايد برنامه هايشان را به نحوي تنظيم 
كنند كه بتوانند با قش��ر وس��يع تري از دانشجوها 
ارتب��اط بگيرند. اين يكي از نق��اط ضعف جنبش 
دانشجويي اس��ت. برنامه برخي از تشكل ها را هم 
كه مي بينيم، مش��اهده مي كنيم كه برنامه ريزي ها 
به نوعي اس��ت كه آن تش��كل، قش��ر محدودي را 
مي تواند پوش��ش بدهد و لذا جنبش دانش��جويي 
نتوانسته است طيف وسيع سه ميليون دانشجوي 

كشور را مخاطب قرار بدهد. 
اي��ن س��ه ميليون دانش��جو بايد موض��وع كار 
تش��كل ها باش��ند. براي اين منظور تشكل ها بايد 
برنامه ريزي هايش��ان را تغيير بدهند، مخاطب هاي 
واقعي ش��ان را بشناس��ند و وزارت آم��وزش عالي 
ه��م بايد به نوعي از تش��كل ها حماي��ت كند كه 
فعاليت هاي فرهنگي اي كه قرار است در دانشگاه ها 
انجام شوند، از كانال تش��كل ها انجام شوند، نه از 

كانال هاي رسمي.

  در مورد »باید«هاي جریانات دانش�جویي 
ب�ه نکاتي اش�اره کردید. آیا در م�ورد روند 

فعلي آن نظري دارید؟
م��ن اص��ولاً س��عي ك��رده ام مثبت فك��ر كنم 
و نق��اط مثب��ت را بيش��تر از نقاط منف��ي ببينم. 
واقعيت اين اس��ت كه سير جنبش دانشجويي در 
كش��ور ما، به رغم فراز و نش��يب هايي كه داش��ته، 
يك س��ير تكاملي است. درست اس��ت كه گاهي 
دچ��ار انحرافات و كژي هايي ش��ده و گاهي مورد 
سوء اس��تفاده ق��رار گرفت��ه، ولي وقتي ك��ه نگاه 
مي كنيم، جنب��ش دانش��جويي در مجموع رو به 

تكامل و رشد بوده است. 
ما بايد درس ه��اي جنبش هاي دانش��جويي، 
بوي��ژه در س��ال هاي اخي��ر را فرام��وش نكنيم. 
بسياري از افرادي كه س��ال ها رگ هاي برجسته 
گردنش��ان را نش��ان مي دادند و دهان هاي باز و 
فرياده��اي بلندي داش��تند، به فاصل��ه كوتاهي 
مش��خص ش��د كه همه اين كاره��ا را براي يك 
خواس��ته كوتاه مدت دس��ت چندم كه عبارت از 
پناهندگ��ي بود،  دنبال مي كرده ان��د. آنها در اين 
مسير حتي راضي شدند بسياري از همكلاسي ها 
و هم دانش��گاهي هاي خودش��ان را قرباني كنند. 
اين افراد نقاط ننگ جنبش دانشجويي ما هستند 
و باي��د اين نقاط ننگ را بازخواني كنيم و ببينيم 
زمينه ه��اي پيدايش آنها چه بود و ديگر نگذاريم 
چني��ن نقاط ننگي در جنبش دانش��جويي ما به 

وجود بيايند. 
بع��د هم به اينه��ا اجازه ندهيم ك��ه پرچمدار 
جنبش دانش��جويي ما بشوند. جنبش دانشجويي 
ما جنبش اصيلي است. دانشجويان در طي تاريخ 
سي و يكي دو س��اله انقلاب اسلامي، در بسياري 
از صحنه ه��ا صف ش��كن و خط ش��كن بوده ان��د. 
ش��خصيت هاي بزرگي چون آقاي متوس��ليان كه 
اميدواريم ان  شاءالل زنده باشند و بعدها هم بتوانيم 
از وجود ايشان بهره مند شويم و الان نزديك به 29 
سال است كه در بند رژيم صهيونيستي هستند و 
اميدواريم  به ش��هادت نرسيده باشند و برگردند، 

شأن اوليه شان شأن دانشجويي است. 
بس��ياري از فرمانده��ان دف��اع مقدس،  ش��أن 
اولشان ش��أن دانش��جويي بود. مديراني كه براي 
اولين بار وارد عرصه مديريت شدند، اولين بار كه 
مدير ش��دند، هنوز درسشان تمام نشده بود، ولي 
به ضرورت انقلاب اسلامي مجبور شدند مسئوليت 
قبول كنند و در بس��ياري از صحنه ها هم كارهاي 
بزرگي را انجام دادند، بنابراين جنبش دانشجويي 
ما بايد اين دس��تاوردهاي اصيل خودش را بيشتر 
الگوسازي كند و آن نقاط انحرافي و لكه هاي ننگ 
را از خ��ودش بزدايد و نگاهش به آينده اي باش��د 
كه قرار اس��ت در ۴۶ سال ديگر در رتبه هاي اول 

علمي جهان باشيم. 
اي��ن كار زحمت دارد و زحم��ت اصلي آن هم 
برعهده دانشجوهاست كه موتور حركت دانشگاه ها 
هستند. به اس��اتيد هم اين دانشجوها هستند كه 
انگيزه مي دهند. اين ضرب المثل ش��يرين فارسي 
كه »مس��تمع صاحب سخن را بر سر وجد آورد«، 
در دانشگاه به عينه مصداق دارد. اگر اين موضوع، 
همراه با روش��ن بيني سياسي و ديني، دستور كار 
جنبش دانش��جويي قرار بگيرد، مي توانيم اميدوار 
باشيم كه ۴۶ سال ديگر اين آرزو براي دانشجوهاي 

آن موقع كاملًا دست يافتني است.

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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